    SVEDO^ANSTVO EGONA  [TAJNERA DATO U BEOGRADU 1997 





Sledi intervju sa Egonom [tajnerom koji je zbog antifa{isticke aktivnosti bio osudjen od strane madjarskog vojnog suda. Intervju je sniman za Americki Holkost Memorijalni Muzej (USHMM) u Va{ingtonu, zbirka D`efa i Tobi Her (Jeff and Toby Herr collection). Intervju je vodio i snimio Ja{a Almuli, iz Beograda.  USHMM izra`ava zahvalnost D`efu i Tobi Her koji su omogucili snimanje ovi intervjua.





Egon [tajner je  publicista  i ekonomista rodom iz Subotice, u pokrajini Vojvodini na severu Jugoslavije, koja je bila anektirana od strane Madjarske u Drugom svetskom ratu. On  je bio osudjen od strane madjarskog suda  na ~etiri godine robije zato {to je u~estvovao u Narodnooslobodila~kom pokretu i na kraju bio deportovan u Dahau. novinar iz Beograda.





Egone izvoli i predstavi se za po~etak.


-Zovem se Egon [tajner, rodjen sam u Subotici 1926. godine maja meseca iz porodice madjarskih Jevreja. Otac mi je madjarski Jevrejin a majka je bila ipak bli`a sefarskoj familiji. Njeno devoja~ko ime je Bjelica. U Subotici sam `iveo svega osam godina, tamo sam pohadjao osnovnu {kolu i uglavnom `iveo u krugu porodice u`e i {ire. U Subotici mi je `iveo moj stric poslasti~ar zvao se Mirko [tajner, njegova `ena Leonhina, imao je jednog sina mog vr{njaka zvao se Andrija i }erku Luciju koja je bila mladja. Isto tako u Subotici su mi `iveli deda i baka, deda Markus, a baki se ne se}am ime.


[ta je bio deda?


- Ve} je bio star ~ovek, ne znam {ta je bio po zanimanju. Otac mi je bio trgova~ki putnik, a majka je bila doma}ica. Mi smo `iveli jedan gradjanski `ivot, nismo bili siroma{ni, nismo bili ni bogati, ali smo uvek imali u ku}i ono {to je trebalo za svakodnevni `ivot. U Subotici sam krenuo u osnovnu {kolu i ve} sam u Subotici u~estvovao kao de~ki} u pokretu Ha{emerhacegera. O tome }u kasnije govoriti, a o Subotici ho}u jo{ da ka`em da je tamo brinula o mom razvoju moja baka koju sam jako, jako voleo i ona je samnom samo nema~ki govorila. Tako da mi je prvi jezik koji sam nau~io bio nema~ki, a drugi jezik koji sam u porodici govorio bio je madjarski. Srpski sam u~io u {koli i to mi je {kolski jezik, ali sam se i sa prijateljima dru`io govore}i srpski jezik, samo hteo bih da objasnim kako znam ta tri jezika. 1934. godine otac koji je bio trgova~ki putnik prodavao je {e{ire i tujice, tujice su poluproizvod koji je pravljen u Sisku, odnosno pored Siska, on je to prodavao {e{ird`ijama po Vojvodini. Medjutim, njega su tra`ili da se preseli u Novi Sad i 1934. godine smo se preselili i tamo smo ostali sve do rata. U Nosom Sadu sam zavr{io osnovnu {kolu, i po{ao u gimnaziju. Zavr{io sam  ~etiri razreda gimnazije u Novom Sadu. Pred rat na pritisak Nemaca ja nisam mogao da u~im nego me je otac poslao na zanat i ja sam kod jednog majstora ta{nera u~io ta{nerski zanat koji mi je dosta zna~io u periodu okupacije. 


Kakvi su odnosi bili izmedju Srba, Madjara, Jevreja na primer u tvojoj novosadskoj gimnaziji?


- Mogu da ka`em da nije bilo nikakvog, ni jednog gesta, ni jednog pona{anja koje bi mene upu~ivalo na saznanje da sam Jevrejin i mogu da ka`em da su moji prijatelji, drugari iz {kole vrlo te{ko podneli istinu i saznanje da njihovi drugari i kolege ne}e mo}i da nastave dalje {kolovanje zbog numerusklauzusa. Mogu da ka`em da je u tom periodu moga detinjstva najlep{i deo naravno bio taj koji sam provodio u pokretu Ha{amerhacegera. Ja sam tamo uglavnom se dru`io sa mojim vr{njacima i mi smo imali prelepe do`ivljaje, jako smo lepo `iveli.


Kakva je to organizacija?


- To je bila levi~arski opredeljena cionisti~ka organizacija koja je kao svoj cilj imala da se njeni ~lanovi na neki na~in prebace u Izrael i da tamo osnuju kibuce da budu u njoj aktivni ~lanovi i da zajedno sa Arapima grade jednu jedinstvenu dr`avu Jevreja i Arapa. To sam imao, ali nezavisno od tog cilja koji na mene preveliki uticaj nije imao, hteo sam da odem u izrael kao Jevrejin, i moram da ka`em i to da je neposredno pre izbijanja rata postojala mogu}nost da sa jednom alijom izadjem u Izrael. To je bila poslednja alija koja je kretala iz Jugoslavije za Izrael, tu je bilo vi{e novosadjana koji su bili u toj aliji, jedan moj jako dobar drug koga sam vidjao posle rata u Izraelu zvao se Ved A{kenal tako se zvao tada u Novom Sadu, on je oti{ao sa tom alijom, medjutim, moji roditelji nisu imali dovoljno novca da mi obezbede certifikat koji je bio neophodan kod mandantne vlasti u Izraelu od Engleza, a nisu hteli da mi dozvole da idem na crno u Izrael. Tako sam ostao i do~ekao okupaciju u  Novom Sadu. [to se ti~e ove organizacije ha{emerhacegera, ta organizacija za mene je jako mnogo zna~ila. Mi smo se skoro svakodnevno sastajali mi smo tamo imali razgovore  sihot se to zvalo, i u okviru tih razgovora mi smo se uvek obave{tavali o tome kako `ive na{i vr{njaci u kibucima, kako se oni razvijaju, kakvo je stanje u Palestini, ali mi smo se i pripremali za jedan zajedni~ki `ivot u tim kibucima. To na{e vaspitanje je bilo dosta ovako levi~arsko, u kolektivisti~kom duhu jer smo mi bili upu}eni na to da po dolasku u Izrael `ivimo u kibucima. A zna se kako su ti kibuci uop{te opstajali, u tim uslovima tamo. I kad smo i{li na izlete to su bili do`ivljaji posebne vrste, nas su vodili na{i rukovodioci, i obi~no smo odlazili u Fru{ku goru na razna mesta u Fru{koj gori, prelazili smo brodom do Sremske Kamenice, tamo smo pe{a~ili kao mladi, imali smo 12, 13, 14 godina, pe{a~ili smo sve do Fru{ke Gore na razna mesta, vra}ali se natrag pe{ke, to su do`ivljaji izuzetno. Lepa je mladost bila, igrali smo, pevali smo, razne priredbe imali. Osim toga, u okviru jevrejske zajednice postojao je jedan sportski klub Makabi, ja sam tamo redovno i{ao na gimnastiju i tamo sam isto imao dobre prijatelje, onda sam lu~estvovao aktivno u stonoteniskom klubu Makabi, ~ak sam postigao jedno zavidno ~etvrto mesto u Vojvodini, ili tre}e mesto, u stonom tenisu. U Novom Sadu je bilo oko pet i po hiljada Jevreja, a u samoj organizaciji ovog Ha{amera je bilo negde oko 120, 130 omladinaca. Bilo je i drugih organizacija, mislim da je postojala i Teheletvan i Betar. Teheletvan je leva organizacija, ali vi{e radni~ka, desni~arska organizacija, ~ak su imali, bogami, i mrke ko{ulje kao uniforma. I to mi ne zaboravljamo. Iz toga su proistekli u krajnjoj liniji likuti, {amiri, ali, svejedno ti mladi}i i devojke isto tako su se vezali za omladinski pokret u Novom Sadu, mi smo dobro `iveli sa drugima, ali uglavnom smo se dru`ili medjusobno. Mogu re}i na kraju i to da je moj otac u Novom Sadu imao jedan magacin ovih {e{ira i tuljaca, tako da smo imali dosta veliki stan, veliki {estosobni stan, onda dolazili su njegovi kupci, upoznao sam tamo taj poslovni svet koji se vezao za oca, ~ak sam jedanput oti{ao i na jedan izlet sa ocem. Taj na{ porodi~ni `ivot je bio smiren.


Imam brata Miroslava starijeg, imam sestru Alisu takodje stariju, ona je 1919. godi{te, a brat mi 1922. godi{te. [to se ti~e discipline imali smo mineka pravila koja smo morali po{tovati. Na primer, morali smo oko osam sati da budemo kod ku}e. Ja se se}am jedanput sam u dvori{tu sinagoge igrao klikere, ne znam da li zna{ tu igru, i jako mi je dobro i{la ta igra, jako sam mnogo klikera dobio u igri, medjutim, prekarda{io sam i negde oko pola devet sam stigao ku}i, a mi smo stanovali na drugom spratu tamo kod po{te, to je u centru varo{i, otprilike dva minuta od sinagoge, i kad sam se vra}ao pogledao sam gore i video da su svi prozori mra~ni, ho}u re}i da sam jako po{tovao svoga oca i znao sam da je vrlo ljut ako zakasnim, i mislio sam da }u da se provu~em. Kad sam do{ao ku}i ja sam utr~ao gore i onu devojku koja je kod nas radila ni pitao nisam da li su kod ku}e ili nisu, utr~ao sam misle}i da }u da ispraznim d`epove od klikera, pravi}u se kao da sam ne znam kad do{ao ku}i. Kad ono u sobi me do~eka tata sa varja~om, odveo me u kupatilo i tako me istukao da sam dobro zapamtio to moje dola`enje ku}i u pola devet. Toga se jako se}am. Tada sam mogao da imam jedno 12 godina. 


Jeste li bili pobo`na porodica?


- Nismo bili pobo`na porodica, ali smo sve velike praznike ispo{tovali. Recimo, otac i majka su na Jomkipur postili, na Pesak smo jeli maces, i Hanuku smo slavili, svaki ve}i praznik smo proslavili kod ku}e. U jednom takvom ambijentu, sredjenom, mirnom, dobro sam u~io, prve razrede gimnazije sam do~ekao 1941. godine. 


Ka`i mi ne{to, kako si do`iveo ulazak Madjara, okupaciju, odnosno aneksiju Vojvodine Madjarskoj, kako su Jevreji do~ekali Madjare, po{to su madjarski Jevreji, kao sunarodnike ili kao ljude koji donose opasnost Jevrejima?


- Ne mogu o tome mnogo da ka`em iz prostog razloga {to sam ja tada bio veoma mlad. [to se mene li~no ti~e, ja sam te dane uo~i rata i s po~etka rata do`iveo veoma tu`no, jer razbijen je u meni jedan `ivot koji mi se dopao, koji mi je obe}avao, koji mi je davao jednu sigurnost i mirno}u i zakora~io sam u jedan novi `ivot sa puno nepoznanica, razbijenom mojom ve} poznatom okolinom. Zaboravio sam i to da ka`em da sam imao jo{ jednog dobrog drugara Jevrejina van Ha{emerhacejira, koji je uo~i Drugog svetskog rata zajedno sa roditeljima iselio se u Ameriku. Njega pominjem zbog toga {to je on mene tra`io posle rata, na{av{i da sam ostao `iv u Dahau. On se zvao Ernest, srednje mu je ime Robert Kir{ i naselio se u Los Andjelesu. Vratio bih se sad na ovaj deo pri~e koji se odnosi na po~etak okupacije. Mogu da ka`em da sam veoma te{ko do`iveo okupaciju. Ne samo zato {to sam video da je razbijen `ivot kojim je jedno moje stasanje i{lo sasvim normalno, ve} i zbog toga kako sam video ulazak Madjara. To je bilo ne{to stra{no. Kada su Madjari ulazili u Novi Sad, mi smo bili u stanu i ~ulo se puckaranje i posle dva dana kada sam iza{ao na ulicu ne znam da li zna{ kako izgleda Novi Sad, tamo je postojala jedna tramvajske linija koja je i{la iz Temerinske ulice preko Futo{ke, povezala je dva kraja Novog Sada i na svakoj banderi te tramvajske pruge visila su po dva ~oveka. Da li su to sve bili ljudi koji su pru`ali neki otpor, to ne znam, ali to je bilo u`asno, to je ve} dva dana visilo, to je smrdelo od raspadanja tela, to je bio jedan te`ak stra{an do`ivljaj. [to se ti~e Jevreja oni su odmah koliko se ja se}am, moram da ka`em da ja o tome malo znam, sve to vi{e znam iz pri~e ili ne~ega {to je ovako negde mi se valjda zaustavilo u mozgu. 


Nisam mogao da nastavim {kolu, ve} sam tada bio {egrt i radio sam kao {egrt u radionici Djordjevi}a sam radio. Posle okupacije Djordjevi} se preselio u Beograd i ja sam onda pre{ao da radim kod [andora Tota, to je bio jedan zanatlija, ta{ner, e, on je ustvari bio zanatlija koji je vi{e pravio kofere, a kod Djordjevi}a sam nau~io da pravim ta{ne, nov~anike, kaj{eve za satove, akt ta{ne. Nastavio sam zanat i mogu da ka`em da je ovo reorganizovanje Jevreja i srpske omladine po~elo odmah po ulasku Madjara u Vojvodinu. 


[ta je bilo s tvojim ocem, da li je mogao da nastavi kao trgovac?


- Moj otac nije mogao vi{e da radi, ono {to je imao u magacinu ne{to malo je rasprodao i potom se pretvorio u jednog ~inovnika koji je za ne znam koga, za neke firme, vodio knjigovodstvo i od toga smo se izdr`avali. Ja nisam ni{ta zaradjivao. Preselili smo se u jedan manji stan, tamo su nam tro{kovi bili manji, ne{to malo je otac imao u{tede, onda je kod nas do{ao jo{ 1941. godine moj ujak iz Beograda sa `enom i sa }erkom, malom, koja je sada ovde na univerzitetu, sekretar. Ona se zvala Benzion Silvija, a udala se za Zdravkovi}a. I sad kao Zdravkovi} Silvija  fundira kao sekretar beogradskog univerziteta. Moj ujak Mik{a, radio je u Jevrejskoj op{tini, posle rata, celo vreme, a ujna Erna je bila u horu "Bra}e Baruh" posle rata. Spasli su se u Vojvodini i ne samo tu nego i u Budimpe{ti. Tako da nam se porodica uve}ala, a stan je bio manji, onda su se oni preselili u Budimpe{tu. Oni su pribavili sebi ilegalne legitimacije i kao Madjari do{li su iz Novog Sada u Budimpe{tu i ne znam kako je to bilo. 


Jer bilo ograni~avanja `ivota u sinagogi religioznog i uop{te od strane Madjara u Novom Sadu?


- Ne, ali su Jevreji morali da plate neku globu veliku. 


Da li si ti do`iveo raciju januara?


- Raciju sam do`iveo. Ali, pre toga ho}u da ka`em, pre te racije omladina Novog Sada se organizovala protiv Madjara, protiv okupacionih vlasti. Govorim o uop{te o omladini, govorim o generaciji koja je dve tri godine starija od mene, ja sam imao 14 godina 1940. a to je bila omladina od 16, 17, 18 godina, ali na{ Ha{emerhacair je prestao da postoji kao Ha{emerhacair, vidjali smo se na ulici, pri~ali smo. Ne znam za{to se vi{e nismo sastajali, rasturila se organizacija, mo`da i nije dobila dozvolu za postojanje, ali umesto onog sastajanja i zabavljanja mi smo bili prepu{teni vi{e manje ulici. I mi smo se i organizovali iz moje kuce, ~etvoro nas, to je bio [lomo Herman, to je bio Benjamin Hofman, on `ivi u Novom Sadu, [lomo Herman je umro, onda Jakov Rip, on je ostao `iv posle rata ali je oti{ao dalje u Brazil, koliko ja znam umro je, a `iveo je zajedno sa jednom devojkom iz       Leom Komno{. Mi smo bili jedan skojevski aktiv, a na{ vodja je bio, sekretar je bio Moldo Rip, brat od ovog Jakova Ripa koji je bio vezan za svoju drugaricu koja se zvala Bimbika Mander. Sticajem okolnosti, ja mislim da je to bio jedan od retkih skojevskih aktiva koji je 1941. godine prilikom provale nije bio provaljen.


E, sad mi ka`i od vas stodvadeset ~lanova Ha{emerhaceira koliko je pre{lo da se aktivira u Narodnooslobodila~kom pokretu, de facto pod vodjstvom komunisti~ke partije i SKOJ-a. Pa, drugog otpora Nemcima nije bilo. U Narodnooslobodila~ki pokret je pre{la sva ova starija do najstarija generacija je pre{la. Nije to bilo odjedanput, 1941. godine je bilo sigurno jedno 30, 40 ljudi ~lanova pokreta koji su pali, onda 1942. sigurno jedno dvadesetak.


Ko je vas pre{altovao od Ha{omera na SKOJ, na Savez komunsiti~ke omladine Jugoslavije?


- Oni koji su rukovodili sa nama, ili koji su ve} imali veze. 


Da li zna{ neko ime?


Ovde je bio konkretno stariji brat od Jakova Ripa. On je nas pozvao da radimo u tom SKOJ-u. On je Mordo Rip, a njegova drugarica Mander Bimbika ona je bila veza izmedju njega i onog vode}eg dela ilegalnog pokreta, a meni je ba{ danas rekla Bimbika da je bila vezana za Lederera, koji je bio obe{en decembra 1941. godine.


Sad ti spominje{ samo Jevreje. Da li ste vi Jevreji u Savezu komunisti~ke omladine Jugoslavije imali svoje zasebne da ka`em skojevske }elije ili ste se me{ali? Jel bilo Srba, Madjara?


- Madjara je bilo malo. Samo su Srbi i Jevreji predstavljali pokret uglavnom. Bilo je i madjarskih sindikalaca, aktivnih, koji su pristupali pokretu, ali ih je bilo koliko ja znam malo. A {to se ti~e samih skojevskih aktiva, to je zavisilo od toga ko se s kim dru`i. Negde su aktivi bili sastavljeni isklju~ivo od Jevreja, negde je bilo me{ano. Kod mene je bilo samo Jevreja. Bilo nas je ~etvoro. Skupljali smo takozvanu crvenu pomo}, {irili smo letke koji su {tampani, delili smo ih, letke su {tampali i potpisivali Komunisti~ka partija Jugoslavije, a bacali smo ih u sanduke, a i usmeno smo prenosili.


Delili ste letke, crvena pomo} to je bilo skupljanje novaca, lekova, hrane za partizanske odrede. 


- Da, partizanskih odreda je ve} bilo. I za zatvorene ~lanove ilegalne organizacije. 


Zna~i crvena pomo}, bacanje letaka, da li je bilo kurseva, vojne obuke ili kurseva prve pomo}i.


- Sa nama nije bilo, nego smo ~itali neke materijale, u~ili smo pone{to, malo Marksizma teorije. A bilo je i bacanja ovih eksera, ja to nisam radio, ali se radilo, kad su automobili prolazili onda su bu{ili gume na biciklima i automobilima. Eto to je bilo. No, mi nismo bili provaljeni, ali je jako mnogo...


Kad si ti postao ~lan tvog aktiva SKOJ-a. 


- To je bilo valjda, septembra 1941, jula 1941. Taj aktiv SKOJ-a je formiran negde jula ili avgusta 1941. godine. Medjutim, ve} u novembru mesecu nastala su hap{enja i koliko ja znam to je bio jedan od retkih aktiva koji nije bio provaljen. Ve} sam kazao da je to sam sticaj okolnosti za{to nismo bili provaljeni. Zato {to je rukovodilac aktiva, sekretar aktiva, morao da ode na prinudan rad kao Jevrejin, nije bio u Novom Sadu, Mandel Bibika koja je dr`ala s njim vezu, to sam tek sad nedavno saznao, ona nije provalila bila je hap{ena, i na kraju nije provalio ni Lederer s kojim je ona dr`ala vezu i koji je znao za na{ aktiv.


Koliko je tad uhap{eno ~lanova Saveza komunisti~ke omladine Jugoslavije?


- Jako mnogo. Ja mislim da je 80, 100, 120. Medju njima je bilo jedno {ezdesetak Jevreja. 


Kako je do{lo do tako masovnog hap{enja i otkrivanja ilegalne organizacije?


- To mogu da ka`em iz svog kasnijeg iskustva. Biti hap{en od strane madjarske policije koja se o{trila za borbu protiv levi~arskih organizacija za vreme razra~unavanja sa madjarskom komunjom to je stra{no bilo za one koji su bili hap{eni. To mu~enje kojima su oni bili izlo`eni, malo je onih koji su mogli da izdr`e. Samo je bilo pitanje ko }e koliko da ka`e. I ko }e {ta da izdr`i. Bilo je valjda od 100 uhap{enih mo`da je jedan ili dva koji je odricao da i{ta prizna. Bilo je i tako hrabrih i tako juna~kih ljudi koji su rekli znam, ali ne}u da vam ka`em. Ali takvih je bilo vrlo vrlo malo. Bilo je i na smrt osudjenih, kao {to je Lederer, Lea Ben, Timan je bio osudjen na smrt i jo{ jedno devet ili osam rukovodilaca komunisti~ke partije Novog Sada. Ostali su bili Srbi, ovo su samo tri Jevreja.


- Jel to bilo streljanje ili ve{anje?


- Ve{anje je bilo i to u krugu kasarne vojvodjanske. Ima o tome dosta dokumenata.


- Zna~i va{ aktiv SKOJ-a nije bio otkriven?


- Nije bio otkriven, ali se posle nismo ni sastajali. 


Kad se desilo to hap{enje i prestanak rada?


- Pa, to je bilo 1941, s tim da se jedan novi ogranak pokreta formirao 1942. godine. Tu je bio jedan veoma aktivan i moj brat Miroslav koji je isto pre`iveo rat, danas je u Novom Sadu, i mnogi drugi. Isto jedan deo ono Ha{amera je bio, a i drugih Jevreja je bio  zahva}en tim talasom pokreta. No, po~etkom 1942. desila se jedna stra{na stvar u Novom Sadu koja je ja mislim imala odjeka u celom svetu, a to je ta racija novosadska i takozvani hladni dani. 


Ne{to reci o Novom Sadu, pogotovu raciji.


- Racija je zatekla Novosadjane potpuno nepripremljene. Ali ona je bila bar opo kasnijem pri~anju posledica jednog strate{kog opredeljenja madjarske vlasti da pod izgovorom da se mora obra~unati sa otporom u Vojvodini izbegne slanje ve}ih madjarskih jedinica na ruski front. Da li je to istina ili ne ja nisam merodavan da to ka`em.


Novi Sad, glavni grad oblasti Vojvodine?


- Sad jeste, ali onda ja ne znam. Bio je po veli~ini drugi grad, imao je oko 65, 70 hiljada stanovnika. A Vojvodina je bila poljoprivredni region, imala je ve}a naseljena mesta kao {to su Subotica, Subotica je smatrana najve}im selom u Jugoslaviji jer je brojala oko 100 000 stanovnika sa okolinom, imala je Petrovgrad, pa je imala Sombor.


Ko je sprovodio tu raciju, racija zna~i hvatanje i ko je to sprovodio i {ta su ~inili?


- Te pojedinosti ja ne mogu da ta~no opi{em. Ja samo znam {ta sam ja do`iveo. Koliko ja sad znam to je organizovala madjarska vojska pod izgovorom da se obra~unava sa nekim neprijateljima Madjarske, sa gerilcima. Medjutim, to uop{te nije bilo, kroz taj obra~un stradali su  Srbi i Jevreji, taj obra~un se vr{io ne samo u Novom Sadu nego i okolnim selima @ablju, ~urugu, tamo su najvi{e stradali Srbi, a u Novom Sadu najvi{e Jevreji. 


Tada su madjarski vojnici upadali u stanove i ku}e Srba i Jevreja?


- Madjarski vojnici su izgleda dobili spisak jevrejskih porodica i koliko ja mogu da procenim dobili su spisak jevrejskih porodica opo jednom redu veli~ine bogatstva. I oni su upadali u te porodice, prvo ih prisiljavali da prdaju sve vredno {to imaju zlato, srebro, dukate i takve vrednosti, nakit, a potom ih pobili. Pobili su ih ili u ku}i, ili pred ku}om, ili su ih odveli na nekada{nje igrali{te Naka pa ih tamo ubili, to je ta bestijalnost, ta okrutnost trajala je tri dana. Mogu da i to ka`em da su to bili izuzetno hladni dani. U Novom Sadu je temperatura merila negde izmedju 23, 25 stepeni ispod nule. Ako si uhvatio ne{to {to je bilo gvozdeno, ruka se uhvatila za to.


Jeli do{la vojska u tvoju ulicu? 


- Po{to mi nismo spadali po tom spisku u red bogatih, kod nas su do{li tre}eg dana jo{ ujutru. Ja ne znam ko im je dao te spiskove, kako su oni sa~injeni. Vojska je upala, tra`ili su Jevreje i mi smo imali jednog domara i on je kazao ko su ti Jevreji, mi smo onda cela porodica smo si{li dole, morali smo da sidjemo dole, samo smo bili obu~eni u kapute, sve ostalo je ostalo gore u stanu, i onda su nas vodali ulicama polako, prvo su prikupljali jo{ Jevreje, ja sam stanovao u Ulici Petra Zrinjskog to je ulica paralelno sa @eljezni~kom ulicom u Novom Sadu, koja i danas postoji, i mi smo ovako i{li polako od ku}e do ku}e, oni su prikupljali Jevreje i vodili su nas u pravcu [tranda, na pla`u, na obali Dunava, i dok su nas sve tako okupljali ve} je bilo negde pola tri popodne. Mi smo pro{li u pravcu tog kupali{ta novosadskog jedan podvo`njak i to je bilo na nivou nekada{njeg igrali{ta novosadskog atletskog kluba Naka, i onda smo videli dva kamiona koji su nosili le{eve. Videli su se le{evi i mi smo se tek onda zgrozili vide}i {ta se tu dogadja. To nam je bio prvi kontakt sa budu}om smr}u koja nas o~ekuje. Ali, kad smo pre{li jo{ 50-60 metara kad smo odjedanput videli da se jedna kolona od otprilike 100-120 pre`ivelih okre}e od Dunava i vra}a. I kad su do{li do nas i nas su okrenuli i vratili nazad.


Zna~i pokolj je prestao?


- To je bilo poslednjeg dana, do{lo je naredjenje da pokolj prestane, ja ne znam ko su bili poslednji koji su izgubili `ivot, ali mi imamo vrlo verodostojne pri~e kako se to radilo. To se radilo tako, dakle, to su bile ve} jevrejske porodice manje bogate gde nije ona plja~ka u ku}i bila ~injena, nego jednostavno su bili skupljani i vodjeni ka Dunavu. 


Za{to su vodjeni ka Dunavu?


- Samo zato {to su bili Jevreji.


A {ta se de{avalo na obali Dunava?


- E, na obali Dunava su madjarski vojnici napravili red, kabine, svla~ionice kriju Dunav od pogleda. Oni su po pet deset njih je ulazilo na [trand, onda su bili naterani da skinu sve sa sebe, `ene su skidane do kombinezona i ga}ica, mu{karci isto tako do ga}ica i majica i naterani su bili da kleknu pored jedne rupe koja je bila napravljena u ledu, ne znam kakvog je promera to bilo, i onda su sa dum dum mecima u potiljak gurali ljude pod led, a decu, malu, znali su i `ive da bacaju. 


Jel su to bili samo Jevreji tad?


- Samo jevreji. Mo`da je bilo i nekih Srba, ali uglavnom su Jevreji. Ali, naknadno znamo da je obra~un bio i po srpskim ku}ama i da su Srbi stradali, ali u Novom Sadu je ja mislim oko hiljadu ne znam ta~an broj, pominje se taj broj, postoje table gde su ispisana sva imena onih koji su u toku racije pobijeni. To je bio jedan u`as. Prvo ona zima, ta okrutnost, ta surovost, ta gramzivost za bogatstvom tudjih ljudi to je bilo ne{to u`asavaju}e. E, mi smo onda sprovedeni u sokolski dom nekada{nji, u gimnasti~ku salu, tamo su nam uzeli podatke, rekli su nam da budemo dobri, i da mi mo`emo da odemo svojim ku}ama. Tako sam ja to pre`iveo kao jedan u`asan dan.


Ti si tad imao 15 godina?


- To je bilo 1941. godine. Ja sam 1926. rodjen, ali januara to je bilo 1942. Zna~ imao sam 15 godina. Tako sam to pre`iveo. Mi smo imali jo{ jednu stra{nu porodi~nu tragediju. Naime, moja sestra se posle ove racije udala za doktora Djerdja Haraga. To je jedan advokat mlad ~ovek, Jevrejin, poznata jedna porodica i na dan njenog ven~anja agenti tajne policije upali su nam u ku}u na ven~anje i poveli zeta, mlado`enju, a odmah narednog dana i Alis moju sestru. Ona je ~etiri ili pet meseci bila zatvorena u Segedinu u zatvoru ^ilag, a zet nikad se vi{e nije vratio, on je bio osudjen odveden na prinudni rad u Rusiju i vi{e se nije vratio.


Za{to su ih hapsili?


- Zbog veze sa pokretom, oslobodila~kim. On je bio advokat. Imao je 22 godine. Onda su roditelji doneli odluku da odemo u Pe{tu. Svi zajedno i dobio sam, ne znam da li je to interesantno da se ka`e, ali ja se toga jako dobro se}am, dobio sam 50 penga, to je bila para, mo`e{ da zamisli{ kada sam ja morao da pla}am po 30 penga za kiriju. 


Od koga si dobio 50 penga?


- 50 penga sam dobio od tate da se snadjem. Sam da idem, bez njega. A moj ujak koji je ve} dotada bio u Pe{ti on je obezbedio meni jedan stan~i} za 30 penga mese~no u istoj ulici gde je on stanovao, a moj jedan drugi stric, o~ev brat, koji je `iveo u Pe{ti i pre sloma Jugoslavije, odnosno pre rata, on je meni obezbedio da budem {egrt kod jednog ta{nera. I tamo sam dobio 25 penga mese~no plate. To je stra{no malo. Ja sam tada oti{ao u Pe{tu i za ru~ak sam jeo tre{nje. Za doru~ak sam jeo bundeve, tikve, koje je pekar pekao, ise~ene bundeve. To mi je bila sva hrana. I onda sam video da ne mogu kao {egrt da opstojim, pa sam i{ao da radim kao priu~eni radnik  onda sam imao ve}e prihode u 1942. godini, a na kraju sam po{to sam znao lepo da radim zanat, na kraju sam dospeo kod jednoga majstora koji me je dobro pla}ao pa sam zaradjivao i 700 do 800 penga mese~no od ~ega se moglo `iveti. E, tako sam ja pro`iveo 1942. i 1943. godinu u Pe{ti i ja sam negde avgusta meseca 1943. godine se vratio u Novi Sad.


Ka`i mi ne{to, jel tu bio slobodni prelaz aneksirane...


- Ne znam ta~no kojeg meseca. Madjari su u{li aprila meseca u Vojvodinu, a ve} negde novembra, decembra, mislim, a mo`da i ranije, ne znam, oni su proglasili to kao ve} anektirani deo i bilo je slobodno kretanje do Budimpe{te. Ina~e, Jevreji u Madjarskoj nisu bili prinudjeni da nose `igove jevrejstva sve do aprila 1944. godine. Nisam do tada nosio. 


Jesi li bio registrovan kao Jevrejin u Pe{ti?


- Naravno, svugde sa imenom i prezimenom, nije bilo obavezno, samo sam se prijavio policiji, normalnu prijavu sam imao, nisam bio proganjan, bio sam mlad, radio sam kod Ungara, Mar{an, Madjara, tamo sam ve} radio kao priu~eni radnik i jo{ jedan je bio Jevrejin, tamo sam preko no}i cele znao da radim i dobro sam zaradjivao. Onda sam se vratio u Novi Sad, rekao sam, sa nekom rezervom koju je tata jo{ imao od para, mi smo napravili jednu radionicu i svi novosadski majstori koji su me poznavali u ta{nerstvu davali su meni poslove da radim za njih. Svi od reda. Jer ja sam bio jedan cenjeni majstor u zanatu. Tako da sam znao za jedan dan da zaradim toliko da sam mogao normalno da izdr`avam porodicu i mogao sam jo{ i da imam para. A ponekad sam za jedan dan zaradio toliko koliko je tata za mesec dana, kao knjigovodja. To su bile takve relacije. Onda se tamo jo{ mogla nabavljati ko`a i sav materijal za rad ja sam to nabavljao, pravio sam svoje nov~anike, po mom kroju, i nosio sam Madjarima koji su imali tamo radnje u glavnoj ulici, pokazivao sam {ta sam uradio, oni su to kupovali za lepe pare i ja sam mogao da opstanem.


To je trajalo tako sve do aprila 1944. godine i tada je nastao jedan novi ciklus zala i nesre}a.


Za{to i kako?


- Pa prvo Hortijevski re`im nije vi{e mogao da se odupire generalnom re{enju jevrejskog pitanja u madjarskoj. Prvo su bili na udaru mu{karci i moj otac je jo{ pre moga hap{enja u aprilu mesecu, da li marta meseca, bio odveden u logor u Ba~koj Topoli. To je bio sabirni logor. To je ve} bio po~etak deportacije u Madjarskoj. Taj po~etak deportacije krenuo je marta meseca 1944. U to vreme su bili doneseni zakoni o no{enju jevrejskih znamenja, `utih traka itd. a ja sam bio provaljen po{to sam se povezao sa Jevrejima, sa nekada{njim ve} hap{enim drugom Ha{emera sa [imbergerom, onda sa Martom [tark, sestrom Egona [tarka, onda sa [enkom, sve su to bili Jevreji Ha{emera, osim Marte [tark.


Jeste li vi opet ne{to obrazovali?


- Pa, mi smo se sastajali, imali smo vezu sa jednim Madjarom Fi{te{om, koji je bio aktivan u sindikatu grafi~kih radnika, od njega smo dobili literaturu i njemu smo davali tu pomo}, skupljali lekove, u tom pogledu smo bili opet aktivni. Medjutim, [imberger je izgleda bio provaljen, a to je sve bilo u periodu kada sam ja ve} imao vezu sa partizanskim pokretom i gotovo da sam oti{ao u partizane.


Kako si imao tu vezu?


- Tu vezu sam stvorio preko jedne moje prijateljice, koja je bila u grupi, koja je opet znala jednu kroja~icu koja je imala vezu sa jednom `enom iz mesnog komiteta SKOJ-a u Novom Sadu. I ve} su bili formirani partizanski odredi u Ba~koj, i trebalo je da odem tamo. To je bio po~etak 1944. godine. Medjutim, [inberger je bio provaljen i on se dosta te{ko odupirao mu~enjima, on je jako mnogo sveta provalio. Nije mogao da izdr`i mu~enja. ^ak ja tih dana nisam ni spavao kod ku}e, a on je meni zakazao sastanak, a ve} je bio hap{en, pa su ga pustili da meni zaka`e sastanak da idem ku}i da spavam pod nekim izgovorom, ja sam oti{ao ku}i da spavam, te no}i i narednog jutra u pet sati su do{li po mene. 


Zna~i on te izdao?


- Izdao me je.


Taj [inberger, {ta se s njim desilo na kraju?


- On nije se vratio iz logora. A kad sam ja bio hap{en svi oni sa kojima sam se dru`io bili su hap{eni, osim [enka, koji je blagovremeno oti{ao u partizane i oni nisu mogli da ga uhvate i on je bio medju prvima koji su do{li u Novi Sad sa partizanskim jedinicama. On se zove Egon [enk. Zovu ga Mi{a [enk. 


Zna~i, pre hap{enja Mi{a [enk je uspeo da ode u partizane?


- I `iv je sada. A on je ve} jedanput bio u zatvoru 1941. isto je bio u Ha{emeru. Ja sam ga podse}ao na to, on se nije setio. Ja sam se dva dana pred moje hap{enje sreo s njim. I on mi je rekao Egone, ja imam vezu ako ho}e{ dodji sutra mo`emo da odemo u partizane. Ja sam u isto vreme imao vezu, i opo{to sam bio nadobudan, mlad, nadobudan, hteo sam da mu poka`em kako ja imam vezu, rekao sam da ja imam vezu. I on je oti{ao u partizane, a ja sam oti{ao u zatvor. 


I kako je tad bilo u zatvoru?


- Pa, u zatvoru, {to se mene ti~e, ja mislim da sam relativno dobro pro{ao iz prostog razloga {to je u to vreme ve} sve ono {to je [inberger provalio bilo uhap{eno, i od mene nisu tra`ili mnogo vi{e nego da priznam ono ~ime su me teretili. Ja sam dobijao batine prvi put dosta, nisu me ni pitali mnogo nego su me samo udarali, ali nisu od mene tra`ili, nisam provaljivao, to mi je velika ovako, ose}am se i sada onako olak{an {to ja nisam bio u polo`aju da bilo koga moram provaljivati, nisam nikoga provalio. Sve ono {to sam govorio to je bilo iznudjeno na osnovu onoga {to su me bili teretili. Dva tri put su me tukli i to po{teno, i onda sam potpisao zapisnik o priznanju na osnovu ~ega su mene osudili na ~etiri godine robije. Imali smo sudjenje u Ba~koj Topoli, to je bilo mislim, septembra meseca 1944. Ja sam aprila hap{en, ve} sam u maju bio u Ba~koj Topoli u logoru i u tom logoru isto jedna pojedinost koja je interesantna.  U  tome logoru sam ja nai{ao na madrace, du{eke, na kojima je bilo ispisano [tajner Mur, to je moj otac. Pre nego {to su ga poveli u Au{vic on je ostavio tamo trag. 





[to se ti~e zatvora, mo`da bi jo{ i to mogao da ka`em, da opi{em kako je to izgledalo. Mi smo bili ustvari vodjeni u taj nekada{nji oficirski dom u Novom Sadu. Odveli su nas u veliku salu oficirskog doma i tamo smo sedeli na patosu udaljeni po dva metra sa svake strane, ceo taj prostor koji je mo`da bio jedno 60 metara duga~ak i 15 metara ili 20 {irok. Velika je to sala bila. To je sve bilo puno hap{enika. I samo su nam detektivi dolazili, lupali nas po ramenu, ajde, i onda smo oti{li dole i tamo su nas tukli. Mene su tukli uglavnom po nogama, rukama, mu~ili su me sa strujom. 





- Sa saslu{anja, iz oficirskog doma, mi smo odvedeni maja meseca u Ba~ku Topolu, tamo smo bili sme{teni na jedan sala{, ustvari na neke magacinske prostore nekog manjeg poljoprivrednog dobra i u tim prostorijama smo le`ali odvojeno `ene od mu{karaca. Le`ali smo na du{ecima i ka`em, rekao sam, da sam u tom logoru prona{ao du{eke na kojima je le`ao moj tata. Bili su obele`eni njegovim imenom i prezimenom, a osim toga ja sam tamo i susreo zubara koji je stanovao sa nama u ku}i, koji je dobro poznavao moga tatu, doktora Bergera, i on je meni govorio o sudbini tatinoj. Odveden je u Au{vic i tamo je stradao. A u tom logoru sam bio i sa ocem Eve Balok. On je jo{ ostao tamo, po{to je on iz Vrbasa i na neki na~in je uspeo da ostane tamo i on je i pre`iveo. Kako je to bilo ne znam, zato {to smo mi iz tog logora Ba~ke Topole negde novembra meseca bili odvedeni. Ti zna{ da su jedinice narodnooslobodila~ke vojske i ruske jedinice napredovale, oslobodile oktobra Beograd, novembra ve} su bili u Novom Sadu i da bi se izbeglo oslobadjanje ovoga logora od strane oslobodila~ke vojske, nas su Madjari povukli i smestili u Komaron, to je grani~no mesto izmedju ^e{ke i Madjarske, ^esi ga zovu Komarno. A ina~e to je bila neka kasarna, mi smo bili u podrumu, a u tom podrumu oni su koncentrisali sve one zatvorenike koje su mogli koncentrisati iz svih madjarskih zatvora, koji su morali da se isprazne s obzirom na nadiranje sovjetske vojske. Ja mislim da nas je u tom zatvoru bilo negde oko 200 do 300 ukupno, u madjarskim zatvorima bilo je ve}inom Jugoslovena. Jevreja i Srba. Vrlo ja malo Madjara bilo u pokretu otpora. A tu su bile i `ene, tu sam video ponovo moju budu}u `enu Veru Rajs, koja je bila osudjena na deset godina robije, ona je bila kandidat za SKOJ, ona je bila iz Novog Sada, mi smo tamo rasli zajedno. I to moram da ka`em, da u to vreme kada su strelasti krstovi do{li na vlast negde oktobra 1944. onda su iz mnogih zatvora bila organizovana bekstva. Recimo, moj brat, koji je robovao u Vacu, on je bio 1942. godine hap{en i osudjen, on je sa celom grupom zatvorenika pobegao u Budimpe{tu i tamo su oni organizovali prve partizanske i ove diverzantske odrede koji su se borili na tlu Madjarske protiv Nemaca. A {to se nas ti~e iz Komaroma mi smo bili negde novembra meseca preba~eni `ene u Alah, to je blizu Dahaua, u Nema~koj, u ju`noj Bavarskoj, a mi u Dahau, mu{karci. Dahau nije bio logor smrti, tipa Au{vica, to je bio logor koji je bio prolazan. Tu je dolazio veliki broj zarobljenika, tu su bili upisani u knjige i dezinficirani, istu{irani, o{i{ani, sve im je bilo oduzeto {to su imali, osim cipela, i upu}ivani u barake, a odmah po prispe}u oni su bili razvrstavani u takozvane arbajtkomande, u radne grupe, koje su bile formirane na osnovu njihovih potreba, uglavnom su se bavili ~i{}enjem ru{evina, razmontiranjem bombi. Kad sam ja dospeo u Dahau, 11. smo krenuli tim marvenim vagonima ni{ta nam nisu davali za jelo i pi}e, i mi smo tri dana putovali do Dahaua. Ne mogu ba{ da se setim ta~no koliko smo putovali, ali znam da je bilo jako dugo vreme i dosta smo te{ko izdr`avali. Kada smo stigli u Dahao onda smo bili na takozvanom apel placu i sa apel placa smo i{li u te njihove prostorije administrativne, tamo su nam uzeli nakit {to smo imali, ja sam imao jedan prsten od bake {to sam dobio za barnice i to su mi uzeli, onda su nam uzeli ode}u i ja sam jedino mogao da dobijem svoje cipele, ali ja sam ih prve no}i izgubio zato {to sam ja kao dobro vaspitan de~ko ostavio ispred kreveta i naravno po{to su to bile ko`ne, one ostale su bile drvene cokule, odmah su mi ih ukrali. 


Da jo{ opi{em Dahao kako sam ga do`iveo. Mi smo odmah posle davanja podataka i posle oduzimanja stvari mi smo odvedeni u tu{raum, tamo su nas o{i{ali, onda su nas sa kre~om dezinficirali, moram da ti ka`em da je to bila muka `iva, kad su nas sa tom ~etkom premazali sa kre~om, to je jasno peklo, onda su pustili tu{eve i dali su nam prugasta odela, pantalone i kaput, nije bilo ni{ta drugo i svako je dobio cokule ko nije imao, a mi smo imali cipele. Onda su nas odveli na blok. Blok, barake su bile duga~ke imale su ~etiri puta po dve prostorije. Svaki komplet od dve prostorije ~inio je jednu celinu sa jednim kapoom i sa             ali moram da ti ka`em da je to bilo u`asno, mi smo tamo to su pri~evi bili na tri sprata i kad smo stigli onda je na pojedinim pri~evima bilo i po dva i po tri ~oveka. Tako da smo ko sardine spavali bez ikakvih }ebadi, grejali smo se na{om toplinom tela. Mogu re~i i to da smo ustajali u tri sata ujutro, da su nas svrstavali za prebrojavanje to je bilo jako mu}no. Sanitarne oprostorije su sasvim lepo izgledale, {to se hrane ti~e dobili smo takozvanu hitler kafu, hitlerovsku kafu za doru~ak, dobili smo litar neke tanke supe, nekad je bilo kostiju koje smo grizli da bi isisali sr` koja je ne{to sadr`ala i dobijali smo uve}e pola litre toga istog, a u po~etku smo dobijali ~etvrtinu nekog hleba, a ta koli~ina hrane se postepeno i smanjivala. Od te hrane nije moglo da se `ivi. Ono {to je mene spaslo to ho}u da ispri~am, jer je to za mene ovako najzanimljivije i govori o tome da sam na neki na~in dosta ~isto pro{ao taj period. Naime, kad sam dospeo u Dahau ja sam imao anginu. Anginu sa visokom temperaturom. I nije mi prolazila i po{to su mi izmerili temperaturu koja je bila iznad 38 stepeni, postojalo je jedno pravilo radi sanitarne bezbednosti logora po{to je tamo bilo jako mnogo ljudi, ~im neko ima 38 stepeni temperaturu mora da ide u ambulantu. I mene su onda odneli u revir i ja sam onda utvrdio da se na reviru mo`e pro`iveti. Ne mu~e te, ne teraju te na       i ovaj u ~istom krevetu sam spavao, jer Dahauski logor je bio izlog logor, zato {to je medjunarodni crveni krst obi~no preko Dahaua hteo da ceni i ostale logore, a to je bilo neuporedivo. I kad sam to video vratio sam se natrag, medjutim, ve} pola mog dru{tva nije bilo to. Ali, bio je tamo jedan Bogoljub Stankovi}, ........ja sam njima kazao slu{ajte poku{ajte da dodjete do revira mo`e se tamo pro`iveti. A ja sam radio to da sam tr~karao kad je bilo slobodno vreme oznojavao se, po{to je bio novembar, decembar hladan, seo sam na sneg i tako poku{avao da se ponovo razbolim, jer za svaku bolest je postojalo po nema~kim tablicama ta~no dan kad mora{ da napusti{ revir. Nije pro{lo ni dve nedelje a ja sam sa 39, 40 temperaturom, sa zapaljenjem plu}a, u revir ponovo do{ao i borili su se da me o~uvaju, imao sam 41 temperaturu. Ali, ostao sam opet tri nedelje tamo i tako sam do~ekao Novu godinu. Kad sam poslednji put iza{ao onda su ve} te va{ke bile jako rasprostranjene u ode}i logora{a, tako da sam se jedva dokopao ponovo revira sa visokom temperaturom i imao sam zapaljenje srednjeg uha. A mogu da ti ka`em da su toliko tukli ljude koje su ~istili, ako su prona{li neku va{, posle ~i{}enja. Medjutim, stra{no brzo seb rasprostirala ta bolest. Ja sam u to vreme po tre}i put dospeo u revir sa zapaljenjem srednjeg uva. I mene je operisao, imao sam tada negde oko 43, 44 kila, i mene je operisao jedan madjarski specijalista iz Pe{te, mi smo madjarski razgovarali i ja sam se pripremao za tu operaciju i od jednog koji je pre`iveo i mogu da ti ka`em da ja mislim da je moj najjuna~kiji trenutak celog `ivota koji sam pro`iveo ta operacija. Ja nisam ni vrisnuo, ni ni{ta, ja sam dobio samo lokalnu anasteziju, a oni su mi sa {temajzlom lupali glavu i neprekidno sam razgovarao  sa lekarom, jo{ sad se se}am tog razgovora, lekar mi ka`e {to mi~e{ glavu ne mogu da radim, ka`em a {to vi ne dr`ite bolje moju glavu kad {temajzlom lupate. I kad sam bio gotov sa operacijom, onda mi je pri{ao doktor i ~estitao i rekao takvog pacijenta jo{ nisam imao. Ja sam tako zaplakao, mislim da sam deset minuta plakao kao dete, i kroz pla~ sam mu rekao doktore ja ne}u da pla~em, ali ne mogu da zaustavim suze. On ka`e, sinko, pla~i. Onda sam bio u njegovom odeljenju i prvi dan mi je splasla temperatura, a drugi dan sam imao jedan sukob sa bolni~arom koji je trebao da ni prinese gusku. A mi Jevreji, to nisam rekao, koji smo bili pripadnici pokreta otpora mi smo imali crveni trougao kao obele`je da smo politi~ki, a iznad toga jedan {irit `uti koji je ozna~avao da smo i Jevreji. Mi se nismo zvali imenima, ba{ sam zapisao pre nego {to sam do{ao moj broj, ja sam imao u Dahau broj 126 351. Meni nije bilo to ugravirano, nego taj broj sam nosio, i vi{e me niko nije zvao Egon, nego ja sam se morao odazivati na taj broj. Nisam vi{e bio ljudsko bi}e, bio sam broj. Taj bolni~ar mi nije hteo dati gusku zato {to sam bio Jevrejin. 


[ta je on bio, taj bolni~ar?


- Poljak. I onda je on rekao ne}u da ti dam. Ka`em, ne}e{ da mi da{, ja lepo dobro, po{to nisam hteo da se upi{kim u krevet, ja lepo ustao i uzeo gusku, poslu`io se, ozebao sam, jer se tamo nije lo`ilo, bio je januar mesec, dobio visoku temperaturu. Onda me je pitao lekar, ka`e sine, uvek me je zvao sine, {ta je s tobom. Ka`em, ispri~am mu {ta se dogoddilo. On je onda pozvao bolni~ara pretukao ga je, od mene su uzeli ispljuvak i utvrdili u roku od pet minuta da sam tuberkulozan i odneli me u tuberkulozno odeljenje {to je za mene zna~ilo `ivot. Jer na tom odeljenju se ostajalo dva meseca. To je jedino gde su nema~ka pravila bila, tako da sam ja iza{ao iz revira 1. marta 1945. godine, a u tom periodu dok sam ja le`ao u reviru pegavac je pokosio, pod karantinom je bio ceo Dahao, tu je bilo 35 redi baraka, po 2 000 da je bilo u jednoj baraci, to je oko 70 000 tih robova je bilo tamo i od svega toga je ostala jedna ili dve barake i to u jednoj baraci gde je do sada bilo negde oko 450, ili 250 ili 300 ljudi, prema tome kako su navirali konvoji, sad ih je bilo 28 do 30. Mo`e{ zamisliti kakva je to promena. Nismo imali vi{e ona maltretiranja tela, to jedino {to nam nisu davali da jedemo. U aprilu mesecu nismo skoro ni{ta dobijali da jedemo. Ba{ skoro ni{ta, od hleba bili smo svedeni na 36. deo. Da ti ne pri~am. Uglavnom 26. je nas jedno 5 000 pre`ivelih izvedeno iz Dahaua, gotovo svi su bili Jevreji, tu su bili mnogi s kojima sam bio u zatvoru, jedno 18 nas, koji smo bili u zatvoru zajedno u Komaromu, Madjari, ba{ Madjari, ne Jugosloveni, i oni su mene izabrali za sekretara kolektiva i da zna{ da sam imao dosta veliki posao tada. Sa nama su bili Poljaci, mi smo bili u poslednjem vagonu i svaki je od nas dobio po jednu kutiju za cipele punu namirnica, s tim dok su do{li do poslednjeg vagona dve kutije su bile pokradene. I onda smo mi, nas je bilo 18, jedno dvanaestak je bilo ovih Poljaka, i ja kao sekretar sam predlo`io da njima damo celu kutiju, a da ne gubimo energiju u svadji oko raspodele. Mi smo bili tako slabi, da bi nas svadja sigurno uni{tila do daske. Na kraju su oni prihvatili tu moju inicijativu i njima smo dali po jednu kutiju, to je velika stvar bila ovako strate{kog zna~aja zato {to su oni nas slu{ali, videli su da su ~vrsti, organizovani i da mo`emo da se odreknemo i da se borimo za `ivot. U medjuvremenu umro je jedan od nas i nas je {estoro vuklo jedno telo od 42 kilograma od poslednjeg vagona do zida Dahauskog koncentracionog logora koji je bio udaljen negde oko 20 do 30 metara. Mi smo bili poslednji vagon. Nas ~etvoro smo ga vukli, jedva smo ga dovukli toliko smo bili slabi. Onda su nas vozom odvezli na reku Isar, to je isto trajalo dosta mukotrpno, nas 5 000 su odvezli preko Minhena dole prema Bavarskoj, prema Garme{partenkirhenu smo i{li i nadirali su sa jedne strane Francuzi s druge strane Amerikanci, presekli su vodove za struju, a vukla nas je elektri~na ma{ina, tako da smo ostali pored reke Isar. Tamo smo se iskrcali iz vozova, tu smo spavali, i tada su pojedinci po~eli ne da be`e, nego da se popnu tamo na neko drvo, ne na neko brdo, koje se nadvisilo nad rekom Isar. I ja sam savetovao svima na{ima da podju da ne idu vi{e za vojskom. Nisu nas vodili esesovci, nego vermahtovci, stari vojnici, tre}epozivni. Pucali su za onima koji su odlazili, i tu je padalo mrtvih, ali nije bilo tako mnogo, jer nisu to bili neki veliki strelci. E, mi smo se uvukli u neke brvnare i po~eli smo da ~ujemo kako granate prele}u, prvo dolaze do nas, pa onda prele}u preko nas, nije nas ni jedna granata pogodila, i kad se to sve uti{alo znali smo da smo slobodni. 1. maja 1945. godine ja sam se oslobodio. Amerikanci su nas oslobodili. Bili smo sa Amerikancima. Jedino {to sam znao da ka`em: hau du ju du? Oni su mi tutnuli u ruku hemendeks. Ja sam rekao ne, ho}u da popijem ne{to, a oni su mi dali kakao. A sa druge strane puta su bili Crnci, s jedne strane belci, s druge crnci. I ta crna~ka grupa kad je videla kako izgledam, ja sam seo na neko deblo, skinuo sam one cokule, noge su mi bile, stkra{no sam bio slab, {ta da ti ka`em. A on kad je video oti{ao je u svoj d`ip i izvadio zokne, tople ~arape i dao mi. U medjuvremenu su vodili jednu grupu mladih Nemaca valjda od 13, 14, 15. godina pod oru`jem su bili, uhvatili su ih i vodili i ovaj crnac se zagleda u jednog gledaju}i mu u nogu koja je bila otprilike veli~ine moje, i pojurio za njih i tako ga je caknuo u dupe da je onaj tri ~etiri metra poleteo i terao ga da skine cipele, ja sam mu rekao da ga pusti. I onda smo oti{li u Mitenvald u jednu kasarnu, tamo sam se obukao u neke stare nema~ke uniforme. Kasnije sam i to je jedna lepa pri~ica. Tamo je do{ao jedan moj drugar iz Novog Sada koji je u ono vreme nije bio hap{en, nego samo deportovan kad i ja, i kad me je video nije me prepoznao. Nisam ti rekao, da smo mi robija{i bili potpuno sa trojkom o{i{ani i onda smo imali jednu prugu sa nularicom posred glave da bi se razlikovali od drugih jer tako su se robovi prepoznavali u slu~aju bekstva. E, ja sam ga zvao onim imenom kojim ga obi~no ne zovem Felo, a on gleda me, pa ko ste vi, pa zar me ne prepoznaje{ ja sam Jehuda. Jehuda. Kad me je zagrlio kad smo zaplakali i on i ja to je bio jedan te`ak trenutak. Nije me prepoznao. Ja mislim da sam imao 42 do 43 kilograma kad sam se oslobodio. Onda mi je rekao da ima jo{ na{ih drugara iz ha{emera u Garme{partenkirhenu, onda sam se prebacio u Garme{partenkirhen u kasarnu, to je sve bilo pod Amerikancima, tamo smo formirali Titovu ~etu, ja sam bio tamo kulturni referent i tamo je bila jedna velika kolona ratnih zarobljenika Jugoslovena, valjda puk jedan ceo, i mi smo radili na tome da taj puk dodje ku}i, obja{njavali smo im da im ne}e biti ni{ta, da }e normalno da oprodju i zaista smo uspeli da ljude vratimo ku}ama, samo je njihov narednik koji je bio protiv toga ostao u Nema~koj, u azilu. I mi smo do{li negde avgusta ku}i, ja sam ba{ sa ovim Fel~erom do{ao ku}i. Do{li smo ku}i u Novi Sad, odmah sam se prijavio.


E, sad ~ekaj, pre nego {to predje{ na taj `ivot posle rata, neke stvari, prvo kada su vas, tebe kao osudjenika terali od logora do logora, kad su vas Madjari predali Nemcima?


- Novembra, negde oko 11. novembra 1944. godine je SS je preuzeo politi~ke zatvorenike koji su mogli biti koncentrisani u Komaromu. A 12. i 13. su nas ubacili u vagone i nosili u Dahau. 


U Dahau ko su bili kapo i ko je bila komanda, SS?


- Ne sve su to bili robija{i, kapo, a uprava logora to ja nisam znao. 


Bolest te je tamo spasla, jer nije bilo logor uni{tenja, nije bilo selekcija.


- To nije bio logor uni{tenja, to je bio arbajtskomanda. Ja sam izbegao arbajtskomande na taj na~in {to sam bio bolestan.


Sad mi ka`i, jer samo 5 000 vas je bilo u stanju da se transportuje iz Dahaua dalje, sve ostalo pomrlo?


- Sve je pomrlo, to je stra{no bilo, to {to si video da se buldo`erima nose, to su sve bili ljudi, kad je tamo neko umro, onda su ga oprali u onom sanitarnom objektu koji je bio za na{e znanje sasvim pristojno, i zavezan mu je za palac desni broj pod kojim je on bio vodjen i stavljen na }o{ak, u ono vreme kad sam ja bio, na }o{ak barake, dolazili su i odnosili ih ne Nemci, to je sve bilo organizovano od robija{a. Ja ne znam {ta je bilo kad sam bio u reviru, a onda je ustvari pokosio tifus, a va`no je i to da je Dahau ve} od januara meseca u karantinu, da nije bilo arbajtskomande i da nisu dolazili tu. 


Jo{ jedan zaklju~ak. Vi ~lanovi SKOJ-a koji ste bili osudjeni na robiju u Madjarskoj vi ste time izbegli deportaciju za Au{vic, va{e rodbine?


- Pa sigurno mi smo imali drugi tretman.


Vas je zna~i indirektno ipak u~e{}e u oslobodila~kom pokretu spasilo smrti, deportacije?


- Ja mislim da se to mo`e re}i.


Kako to da opet nisu oni sad rekli ~ekaj medju ovim zarobljenicima ima i Jevreja, {alji to za Au{vic, a ne za Dahau, kad su vam ve} metnuli iznad politi~kog crvene oznake stavljali vam `utu.


- To je bio sistem kod Nemaca. Mi smo tamo u Komarovu bili kao politi~ki zatvorenici. ^ak i to znam, a to }e ti bolje ispri~ati neko ko je bio u `enskoj grupi, oni su uspeli da zadr`e i svoje stvari, jer su njima oni administrativci u Alahu rekli da su oni pod tom {ifrom da mogu da zadr`e svoje stvari. 


To zna~i tebe je madjarska robija spasila Au{vica i gasne komore.


- Ja mislim da jeste. Dakle da rezimiram deo ove moje pri~e, ja sam bio hap{en u Vojvodini, u Novom Sadu aprila 1944. osudjen negde septembra 1944. na ~etiri godine robije, pred nadiranjem na{e vojske prema Ba~koj Topoli mi smo odvedeni od Madjara u Komarov, tamo smo se sreli sa mnogim politi~kim zatvorenicima iz raznih madjarskih zatvora koji su Madjari isto dovukli u Komarov, a negde 11. novembra nas predali Gestapou koji su mu{karce iz logora bilo nas je 200, 300 prebacili za Dahau, a `ene u Alah. Iz Dahaua sam 26. aprila bio u jednoj velikoj grupi od 5-6 hiljada pre`ivelih dahauovaca, povu~en u donju Bavarsku, ne znam {ta je bila svrha na{ega povla~enja iz Dahaua, oslobodio sam se 1. maja kod Mitenvalda, tamo sam boravio jedno tri ~etiri nedelje u jednom logoru, u kasarni, pod amerikanskom upravom, a po{to sam saznao da imam iz Novog Sada prijatelje iz detinjstva, prebacio sam se u Garten{paerkirhera, prebacio sam se tamo i iz Garten{paerkirhena smo avgusta meseca po{li za Jugoslaviju. 


Koliko vas i kako, ko je to organizovao?


- Cela ona ~eta, mi smo to zvali Titovom ~etom, to su bili sve politi~ki zatvorenici i ceo jedan puk vojske koji se isto tako na{ao u Garen{parterkirhenu i koji smo mi uveravali da treba da se vrate u zarobljeni{tvo. I mi smo negde u mariborskom prelazu u{li kod Jasenica u Jugoslaviju avgusta meseca, ne znam kojeg datuma, 1945. dospeli u Novi Sad, isto tako avgusta meseca. U`asno je bilo putovati po toj razorenoj pruzi, Ljubljana- Beograd, jer Nemci su sa nekom ma{inom sve ove pragove prebili. No sa ovim Fel~erom koji me nije prepoznao sam zajedno do{ao ku}i i tamo sam sreo mamu. Mama je ve} bila kod ku}e i brata, koji je najpre do{ao ku}i. Mama je do{la iz Au{vica. Ona je bila u arbajtskomandou u rukovodstvu jednog dela novosadskih `ena i radili su u nekoj Krupovoj fabrici, imali su kao kapoa neku Nemicu, koja se dobro pona{ala prema njima i sve logora{ice su tra`ile da se ona ne osudi na smrt i da se pusti jer je ona bila dobra, ~ak je bila i u Izraelu. I tako se mama i cela ta grupa spasla, uklju~uju}i i jednu tuberkuloznu devojku koja nije i{la na rad. Brat je u~estvovao u tim diverzantskim akcijama u Pe{ti i odr`avao je veze sa oposlanstvom jugoslovenskim i do{ao je nazad u Novi Sad, ne znam ta~no kada.


On je pobegao iz zatvora u Vacu. Dospeo je u Pe{tu sa jednom velikom grupom robija{a iz Vaca i navodno, ne znam da li je to sigurno ta~no, moja sestra koja je tada ilegalno `ivela u Budimpe{ti, obezbedila im je li~ne karte preko nekoga, pa su organizovali pokret otpora protiv Nemaca u Pe{ti, i mislim da su Jugosloveni bili prvi ba{ zatvorenici koji su vr{ili diverzantske akcije u Budimpe{ti.


I on se vratio? U zatvor je bio dospeo koje godine?


- 1942. godine bio je uhap{en i osudjen kao aktivista SKOJ-a. I on je `iv u Novom Sadu.


A tata je neznano kud deportiran i nije se vratio?


- Tata je u Au{vicu, znam sasvim sigurno da je u Au{vicu sagoreo u krematorijumuj.


Zna~i skupili ste se brat, sestra, mama i ti?


- Jeste. na{a u`a porodica se prili~no o~uvala, zahvaljuju}i kao {to smo konstatovali bez televizije uglavnom zato {to smo pripadali pokretu otpora.


Izvini, i sestra ti je bila u pokretu otpora?


- Jeste, sestra je bila u pokretu otpora, nije bila osudjena, nego je samo bila u istra`nom zatvoru i posle ~etiri pet meseci su je pustili. Ona to bolje zna. Ovo je prvi put da ja pri~am tako mnogo o tome.


Ali nije bila deportirana u Au{vic?


- Ne ona je celo vreme pre`ivela kao ilegalka.


Pa, na neki na~in vas je pripadnost oslobodila~kom pokretu sve spasla.


- Istina je. Istina. Kratko bih se osvrnuo na posleratni period, bilo nam je jako te{ko, ja ba{ ni{ta nisam imao, ni{ta nisam ni na{ao od onoga {to smo imali, odelo, ni ni{ta, ali sestra je ne{to na{la, ali morali smo sve iznova da po~nemo. Ja sam u prvi mah stanovao sa mamom, ali po{to je sestra tra`ila da mama dodje u Beograd, po{to je zet radio u Beogradu, a ona se udala za Aleksandra [tajnera, koji je bio jedno vreme predsednik Jevrejske op{tine, u Beogradu i potpredsednik saveza jevrejskih op{tina, on je umro 1971. godine, ne znam ta~no koje godine, ona se udala i pre{la u Beograd. I onda sam i ja pre{ao ovamo. Ja sam u Beogradu prvo radio u jednom preduze}u za promet ko`om i tekstilom, onda sam zbog znanja jezika bio preba~en u Radio Beograd, bio sam urednik emisije vesti za Madjarsku. U vreme Informbiroa, u vreme borbe Tita i Staljina 1948, potom kad se rasformirala ta radio stanica, odnosno kad su madjarske emisije pre{le u nadle`nost novosadske radiodifuzije, onda sam bio preba~en u Institu za medjunarodnu politiku i privredu.


Dobro, priznat ti je sta` u Savezu komunisti~ke omladine pa si postao ~lan partije oposle rata.


- Ja sam ~lan Komunisti~ke partije od 1945. godine sve do jedno pre desetak godina, 1989. onda sam prestao da se interesujem za politiku uop{te. 


Preba~en si u Institu za medjunarodnu politiku i privredu?


- Da, tamo sam radio na pitanjima prou~avao sam dru{tveno ekonomski razvoj u isto~nim zemljama i ostavio prili~no radova u tom periodu. Na kursevima sam zavr{io gimnaziju, za ratom ometene, ubrzani razredi, a zavr{io sam Ekonomski fakultet u Beogradu 1960. sam diplomirao, i radio sam i studirao, i onda sam 1962. godine pre{ao da radim u privredi, bio sam u Republi~koj privrednoj komori prvo kao {ef kabineta Predsednika, i sekretar za tr`i{te i cene u okviru makro ekonomske slu`be u Komori, a 1972. godine sam pre{ao u Republi~ki zavod za planiranje, a 1976. u Savezni zavod za planiranje, svugde sam bio savetnik Zavoda. To je bilo jedno posebno stru~no mesto, malo nas je takvih bilo, bilo nas je po jedan, dva ili tri u Saveznom zavodu. Bavio sam se makro ekonomskim razvojem Jugoslavije, jako sam voleo taj posao i tu sam isto dosta pisao i radio stru~ne projekte, pa toliko o tom mom stru~nom.


Zaboravio sam da ka`em da je jako veliki moj deo {ire porodice stradao u holokaustu. Recimo u Subotici su sskoro svi stradali, tamos am imao strica, strinu, pri~ao sam to ispo~etka, imao sam jednoga strica ovde u Beogradu isto je stradao. On je bio pretu~en u vagonu, Nemci su ga pretukli u vagonu kojim su vozili Jevreje u Au{vic.  Onda stradali su mi u Banatu rodbina. Veliki deo moje familije, ja mislim da bih mogao da izbrojim 20, 25, koji su stradali iz moje {ire familije. A iz u`e familije samo otac.


Ja sam se 1948. godine o`enio sa Verom Rais, koja je bila samnom u pokretu, bila je u ha{averu, pa je onda bila u savezu komunisti~ke omladine u Novom Sadu, pa je 1941. godine hap{ena i osudjena na deset godina robije, odrobovala je u raznim zatvorima Madjarske, bila je u Bergenbezenu, umrla je 1980. godine u Beogradu. Sa njom imam dvoje dece, sina koji se o`enio i ima }erku, i }erku koja se udala i isto tako ima }erku. Ima ve} 17 godina da `ivim sa drugom `enom, to je moja druga `ena Emilija Mati}. @ena mi je umrla prva 1970. godine. A ja sam 1982. dogine upoznao ovu drugu `enu i sa njom `ivim i danas. 


Kad si se penzionisao?


- Penzionisao sam se 1980. godine u Beogradu, ba{ kad sam radio u Saveznom zavodu za dru{tveno planiranje. Vi{e razloga su me naveli na penzionisanje. Jedan je bio li~ni, zato {to je moja `ena bila jako bolesna, ona je u Bergenbezenu prele`ala pegavi trbu{ni tifus i njoj su se osu{ili centri, bela masa oko centara mo`danih, tako da je od parkinsonizma postepeno gubila sve svoje funkcije, naro~ito one voljne, a na kraju i one nevoljne funkcije, imala je ~ak i rak dojke i te{ko je do`ivela kraj, nije zaslu`ila tako da umre. Sa ovom drugom `enom i sad `ivim ovde, ona je Kragujev~anka, nosi moje prezime. Rekao bih mo`da to da sam napustio aktivni rad u Saveznom zavodu iz prostog razloga {to je `ena bila jako bolesna, to sam ve} kazao, a drugi razlog je bio {to sam ve} tada video da ova zemlja ide u raspad i nisam to mogao lako da podnesem. Naime, mi smo 1980. pravili jedan petogodi{nji plan i taj petogodi{nji plan on nije bio, mi smo daleko ranije napustili onaj staljinisti~ki sistem socijalisti~ki o kome se tako mnogo govori kao o socijalisti~kom sistemu. Mi smo imali neki sistem izmedju ovoga zapadnog i onog isto~nog koji nije ba{ najbolje funkcionisa, ali je nekako funkcionisao. E, u tom planu 1980. i 1985. godine mi smo projektovali jedan razvoj sa nekom stopom srednjom od 4-5 posto, ali pretpostavka ostvarenja tog projekta bila je da se naprave takozvani medjurepubli~ki sporazumi, jer je trbalo locirati projektovanje objekata po republikama. Trebalo je 130 takvih sporazuma potpisati, nije se potpisalo ni 15. Svaka republika je vukla na svoju stranu. I ve} je onda bio inficiran ceo taj sistem sa jednim nacionalizmom koji je na kraju doveo ovu zemlju u propast. I ja sam to dosta te{ko pro`iveo, ja sam mnogo verovao, kad sam do{ao posle rata `iv natrag i kad sam opo~eo da gradim ovu zemlju, mi smo bili razru{eni stra{no. I mogu da ka`em da sam se razo~arao u tome da svi ho}e dobro ovoj zemlji.


U stvari raspad Jugoslavije je po~eo...


- Ja sam to video. Raspad je po~eo na ekonomskom planu za vreme pune vladavine saveza komunista Jugoslavije, pa ~ak i Tito je bio `iv. Tu su koreni ba{ u ekonomiji, nacionalizam je uzeo velikog maha svi su `eleli neke svoje dr`ave, neke svoje zaokru`ene ekonomije i to je rezultiralo jednim sporijim rastom privrede, sporijim re{avanjem drugih pit anja, ne samo privrede, a kad je do{lo do raspada ja mislim da tu nije bilo, da su svi bili krivi. Tu nije bilo ve}eg i manjeg krivca, svi su podjednako odgovorni. Ja mislim da su svi nacionalni i ceo savezn i taj komitet centralni saveza komunista odgovorni za ovo {to se dogodilo. Naravno bilo je tu uplitanja, to se moglo videti, uplitanje velikih sila sa svojim interesima sa strane, ali nikad to ne bi pro{lo da nije bilo ljudi koji su spremni da interese zastupaju i da podrivaju zemlju. Kao {to se to dogodilo. Tako da sam ja prestao da se interesujem za ta politi~ka zbivanja i mogu da ka`em da sam te{ko podneo sve ono {to se dogodilo kasnije. Osetio sam to kao svoju muku, zato {to sam sebe puno ulo`io zato da se ovaj prostor razvije. Naro~ito sam te{ko podnosio i to me{anje sa strane, ne zato {to je to bilo me{anje sa strane, nego {to su ti interesi sa strane o~evidno bili tako surovo zastupljeni da se nije vodilo ra~una o jednostavnom pre`ivljavanju i egzistenciji i prostora na kome sam `iveo i `ivota na tom prostoru. Ja }u samo jedan primer da navedem. Naime, negde 1994. godine, kad su ve} sankcije bile u punom jeku, protiv Srbije i Jugoslavije, ja sam prosto ovako kao ekonomista koji se bavio tim poslom, po~eo da gledam {ta se to zapravo dogadja. I jedan primer ho}u da iznesem i iz toga da izvla~im zaklju~ke. 1990. godine je u dru{tvenom bruto produktu ekonomski odnosi sa insotranstvom su fungirali sa 76 posto u materijalnim tro{kovima tog nacionalnog dru{tvenog produkta. Ili izvezeni ili uvezeni proizvodi ukupno su iznosili 76 posto nacionalnog dohotka. 1995. godine ta obavljena razmena sa inostranstvom svedena je na 30 posto onoga iz 1989. godine. Pa sad iz toga je proiza{lo da je najve}i deo privrede bio onemogu}en da radi, bez obzira {to je bio snabdeven sa dobrim ma{inama, sa stru~nim i kvalifikovanim ljudima nije mogao da radi ili zato {to nije mogao da uveze reprodukcioni materijal, ili kad je ve} proizveo nije mogao da izveze. U 1996. godini broj takozvanih prinudnih odmora radnika iznosio je izmedju 700 hiljada i jedan milion, pored toga milion i 200 000 penzionera nisu imali od ~ega da `ive, pored toga bilo je 700 000 za rad priraslog stanovni{tva koji nije mogao da se zaposli. To zna~i da je negde oko 3,5 miliona ljudi od deset ukupno, bilo na ivici egzistencije. Onaj koji je zaveo taj sistem ostvarenja svojih interesa na prostoru Jugoslavije je prouzrokovao ovo u`asno stanje, ako toliko ljudi nema od ~ega da `ivi mora da nastane plja~ka, mora da nastane otimanje, mora da se regrutuju i s jedne strane bolest i umiranja i da se regrutuje jedna cela armija ljudi koja }e se baviti nekim levim poslovima {vercom, kriminalom itd. Ja mislim da onima koji su nametnuli ovu surovu sudbinu ovom prostoru i `ivotu na njoj nikada im istorija oprostiti ne}e. 


To je ve}i genocid izvr{en nego {to se ka`e da su Jugosloveni.....


- Lekari su ve} po~eli da najavljuju promene u uzrocima smrti na svom Kongresu 1995. godine, mogu da ka`em mene to tako deprimira. Deprimira me i ne{to sasvim li~no. Ja sam nekada imao preko 1 300 maraka mese~nih prihoda, ja sad `ivim na 150, 100 maraka, sad imam penziju otprilike 600 maraka, od kojih dobijam efektivno 300. Zato {to ve} ~etvrti mesec ne dobijamo. A 1993. godine `iveo sam od 10 maraka mese~no. 


Kako ti tuma~i{, s obzirom na ovu sliku koju si dao, da se sad govori da za krivicu, za ratnost, ima srpska agresija.


- Ja mislim da krivicu za ovo {to se dogadja ovde imaju podjednako svi, uostalom danas sam pro~itao u "Politici" video jednu pri~u iz "Njujork tajmsa" o tome {ta je u Hrvatskoj, kako se regenerira neonacizam u Hrvatskoj i kakve dimenzije ima taj regenerirani neonacizam. Onda niko ne govori o Slovencima koji su prvi prouzrokovali rat Jugoslavije. Osim toga da je mo`da ova te`nja zatim da se to srpstvo o~uva jedan recidir Drugog svetskog rata, jer oni su stradali u onim zemljama gde su `iveli van Srbije. I oni su i sad stradali. I ja mislim da bi stradanja bila svakako prisutna ~im su se formirala jedna ovakva Hrvatska kakva se formirala. Ali zato da se Jugoslavija raspala i zato da se ovako u`asno okomila bednja i patnja na prostor nekada{nje Jugoslavije, zato su apsolutno krivi svi podjednako koji su bili na rukovode}im pozicijama. Komunisti~ka birokratija svih naroda Jugoslavije. Ja njih krivim, mada mislim da sada nanose velike {tete ovom prostoru i ovi opozicionari, i ovi novi funkcioneri koji samo raspaljuju nacionalizam i nekako manje brinu o budu}nosti naroda od brige koju posve}uju svojoj budu}nosti i svojoj karijeri.


[ta o svireposti i ratnim zlo~incima o kojima se toliko govori koji su po~inili tokom ovog rata gradjanskog?


- Mislim da je ovaj rat bio surov, mislim da su svi ~inili ratne zlo~ine, uop{te nikog ne izvinjavam, ali mislim da je medijska kampanja poku{avala da predstavi kao da sama sebi ~ini te ratne zlo~ine. I to je neka vrsta zlo~ina. Ovako prikazivati stvari. Zna se da na Markalama nisu Srbi uzrokovali nesre}u. I zna se mnogo drugih stvari, to se sad polako izbija na videlo, ali jedan narod je stra{no stradao, uostalom stradali su svi.  Kraj
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